
    
 
 

 

 
El 82.57% dels màrtirs que seran beatificats el dia 13 dôoctubre a Tarragona s·n religiosos i 
religioses. En concret, pertanyen a 24 congregacions. Aquesta celebració eclesial és un 
cant a la presència de la vida consagrada en les perifèries geogràfiques, culturals i socials 
dôuna ¯poca convulsa. Testimonis del Crist fins al final. 
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Tarragona : 522 màrtirs seran beatificats el proper diumenge 
 

Entrevistes a Angelo Amato, cardenal prefecte de la 
Congregació de les Causes dels Sants, i a Emili Turú, 
superior general dels Germans Maristes 

Escrits de Josep Maria Soler, abat de Montserrat, i de Joan 
Rubio, director de Vida Nueva 

La Gna. Monica Joseph, nova superiora general de les 
Religioses de Jesús-Maria 

Inauguraci· de curs a lôISCREB i a les Facultats eclesi¨stiques 
33 Aplec de Sant Francesc sôhi Moria 
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Angelo Amato, cardenal prefecte de la Congregació de les Causes dels Sants 
 
MARÍA-PAZ LÓPEZ ï La Vanguardia, 6 octubre 2013 

Roma. Enviada especial El cardenal Angelo Amato, prefecte de la Congregació per a les 
Causes dels Sants ïel ministeri vaticà encarregat dôavaluar els candidats a la santedat o la 
beatitudï, presidirà diumenge que ve a Tarragona la beatificació com a màrtirs de 522 
sacerdots, religiosos, religioses i seglars assassinats durant la Guerra Civil espanyola. El 
salesià Angelo Amato (Molfetta, regió italiana de la Pulla, 1938), doctor en Teologia per la 
Universitat Gregoriana, i expert en cristologia i en teologia grecoortodoxa, va ser secretari de 
la Congregació per a la Doctrina de la Fe del 2002 al 2008. Llavors Benet XVI el va nomenar 

prefecte de Causes dels Sants, i dos 
anys després el va fer cardenal.  A les 
oficines de la congregació a Roma, amb 
vista a la plaça de Sant Pere, el purpurat 
reflexiona sobre martiri, fe i política a 
Espanya i al món. 

 
La hist¸ria dôEuropa durant el segle 
XX ha estat convulsa. De què serveix 
als cat¸lics del continent lôexperi¯ncia 
dels màrtirs espanyols que seran 
beatificats a Tarragona? 
El segle passat va ser un segle de gran 
dificultat per a lôEsgl®sia cat¸lica a 
Europa, no només a Espanya en aquells 
anys, sinó en altres parts del continent 
amb la doble persecució que va venir 
després, la dels nazis i la dels 
comunistes. També hi va haver 
persecució a Mèxic, i no oblidem el 
martiri dels armenis a inicis dôaquell 
segle. Aix², lôEsgl®sia cat¸lica va veure 
limitada la seva llibertat de manifestar la 
seva pròpia fe en molts llocs, i hi va 
haver moltes víctimes innocents. El 2000, 

Joan Pau II ja subratllava que el segle 
passat a Europa va ser el segle dels 
màrtirs. 

 
En aquest context continental, què té de particular el que va passar a Espanya? 
Diguem dôentrada que, encara que les morts es van produir durant la guerra civil espanyola, 
no es tracta de caiguts de guerra, sinó de màrtirs, de testimonis de la fe, ja que eren 
persones que no odiaven ningú, inermes, que van patir suplicis, processos injustos i mort 
arbitr¨ria. Per qu¯ lôEsgl®sia catòlica beatifica aquestes persones? Perquè comamare no vol 
oblidar aquests fills i filles valents, sinó exaltar-los en aquesta celebració; i perquè els 
màrtirs, seguint Jesús, el primer màrtir, fins al calvari i fins a la mort, el segueixen també en 

ñEls beats m¨rtirs de Tarragona no s·n caiguts de guerraò 

El cardenal Amato, a les oficines de la Congregació a Roma. 
Foto: MPL 
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la resurrecció, i per tant es converteixen en potents intercessors al cel per a nosaltres, que 
som pelegrins a la terra. 
 
Altres beatificacions que sôhan fet de m¨rtirs dôaquella ¯poca a Espanya han portat 
polèmica. Quina actitud espera la Santa Seu dels no creients davant la de Tarragona? 
Algunes persones acullen el missatge de Jes¼s i dôaltres no. Cal respectar els qui no 
lôacullen, perqu¯ la llibertat és la llibertat de tots. Però també els no creients poden 
comprendre un missatge important: aquestes beatificacions solemnes no són per obtenir 
revenja, sinó per celebrar la fraternitat, el perd· i lôamistat. No és una invitació a la revenja, a 
la ranc¼nia, ni a lôodi. Els m¨rtirs del segle XX ens lliuren 
un missatge de pau, i aquest missatge pot ser també 
comprès pels no cristians, que no són indiferents a un 
missatge de pau. 
 
A Espanya les ferides de la Guerra Civil encara no han 
cicatritzat. Hi ha morts del bàndol republicà que 
segueixen sepultats en fosses i cunetes, i els seus 
familiars reclamen justícia per a ells. 
Per¸ aix¸ no dep¯n de lôEsgl®sia cat¸lica. LôEstat 
espanyol pot procedir en aquest sentit. LôEsgl®sia només vol recordar com a màrtirs aquests 
fills seus i filles seves, que van ser valents i fidels a lôEvangeli. En cap cas es tracta de 
política; el franquisme no té res a veure amb això. Aquí estem parlant de pobres sacerdots i 
religioses que van ser capturats i assassinats. Ells van intentar protegir-se, però arribat el 
moment van afrontar el martiri amb coratge; no van abjurar. LôEvangeli no ®s her¯ncia dôuna 

part ideològica; és per a tothom, per als de dretes, per als 
dôesquerres i per als de centre. 
 
En comparació, els màrtirs dels primers segles del 
cristianisme es veuen llunyans, però estan menys 
ópolititzatsô.  
Els màrtirs no caduquen mai. El martiri és com una pedra 
preciosa; valia fa dos mil anys, valia durant les 
persecucions dels emperadors romans, i val encara ara. La 
santedat mai no sôesgota; el martiri sempre és actual. 
Tarragona va ser elegida per acollir aquesta cerimònia 
perquè sant Fructuós i els seus diaques hi van ser 
assassinats a mitjan segle III, i queda clar que aquests 
màrtirs de Tàrraco ïque era una ciutat romana molt 
famosa llavors, amb una comunitat cristiana ferventï van 

fer fructificar m®s lôEsgl®sia a Hispània. Aquest record va romandre com un senyal de gràcia 
i fecunditat eclesial; i així després hem tingut la gran resposta martirial durant la persecució 
religiosa del segle XX. 
 
Ara, al segle XXI, els cristians pateixen persecució al món per molts altres motius. Què 
pot aportar aquesta beatificaci· als cat¸lics pakistanesos o nigerians, o dôaltres 
països en els quals els catòlics afronten dificultats? 
Els catòlics pakistanesos, indis, nigerians o kenians són també conscients que el testimoni 
de lôEvangeli ®s un testimoni de vida i no de mort, de fraternitat i no de divisi·, dôamor i no 
dôodi. De manera que el missatge dels màrtirs de Tarragona pot arribar-los a ells com a 
consol i com a reforç del seu coratge. En termes religiosos, el testimoni dels màrtirs mai no 
és inútil; és un esdeveniment extraordinari de gràcia. Per¸ tamb® ®s ¼til des dôun punt de 
vista social, perquè és un testimoni de fraternitat. 

ELS SIGNIFICATS 
 

ñEl testimoni 
dôaquells m¨rtirs no 
és de dretes, també 
és vàlid per a 

lôesquerraò 
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El hermano Emili Turú ha sido testigo directo de dos 
acontecimientos históricos y de gran calado para el 
Instituto marista: la beatificación de los 47 mártires 
víctimas de la persecución religiosa en la España de los 
años 30 del siglo pasado, donde fue coordinador de la 
comisión para la preparación de los actos que tuvieron 
lugar en Roma el 28 de octubre de 2007, y ahora, como 
Superior general del Instituto, en la beatificación de los 
68 nuevos mártires. «Nos sentimos parte de una 
gloriosa tradición de mártires, que son para nosotros 
como brases ardientes que mantienen vivo el rescoldo de la fe». 
 
«Quisiera contemplar a nuestros 68 mártires con una mirada similar a la de quien todavía 
hoy pone flores donde murió la persona amada. Y hacerlo con la serenidad que da el tiempo 

pasado, con un afecto lleno de agradecimiento y con el 
orgullo de saber que somos miembros de su misma 
familia».  
 
Presencia Marista: Me gusta el símil de las flores en 
las tumbas de los seres queridos...  
Emili Turú: En mis salidas en bicicleta por Roma, he 
pasado muchas veces junto a un par de pequeñas 
lápidas en recuerdo de alguien que murió en ese lugar 
hace muchos años. En una de las placas se puede ver la 
fotografía de un hombre joven. En la otra está grabado un 
hermoso verso: «Si é spento il sole nei tuoi occhi, é scesa 

la notte nel mio cuore» («Se apagó el sol en tus ojos, se hizo de noche en mi corazón»). En 
el caso de nuestros mártires podemos decir: «Brilló el sol nuestro corazón». 
 
Compromiso de vida 
 
PM: ¿En qué sentido podemos decir que los 68 mártires maristas que subirán a los 
altares el 13 de octubre son una «buena cosecha de gracia » para el Instituto marista? 
ET: El Señor dijo: «Por sus frutos los conoceréis». Las beatificaciones o canonizaciones son 
un reconocimiento público en la Iglesia de la santidad de unas determinadas personas; eso 
no añade nada a la calidad de sus vidas, pero a nosotros nos estimula porque nos recuerda 
que el camino marista, vivido a fondo, conducte a una vida en plenitud. 
 
PM: Colectivamente, ¿qué resaltarías de estos hermanos? 
ET: Como usas la palabra «colectivamente», subrayo de manera particular su compromiso 
comunitario. Es evidente que para ellos la palabra «hermano» era mucho más que un título o 
una manera de llamarse; se trataba de un estilo de vida, en el que se sentían 
corresponsables unos de otros. Como hermanos trataron de vivir durante su vida, y como 
hermanos murieron la mayoría de ellos. Es impresionante escuchar el testimonio sobre el 
hermano Jean Marie, de la comunidad de Toledo, que era de nacionalidad francesa. Cuando 
el cónsul francés fue a visitarlo y le informó de que había iniciado trámites para sacarlo de la 
cárcel y repatriarlo, el hermano se opuso rotundamente: «¡Eso, nunca! He estado viviendo 
con mis hermanos; con ellos quiero morir». 

H. Emili Turú, Superior general de maristas de Champagnat 
Brilló el sol en sus ojos y se hizo de día en nuestro corazón 
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Vidas entregades 
 
PM: ¿Por qué los mataron? 
ET: No resulta fácil encontrar las razones por 
las que nuestros mártires fueron asesinados, 
dada la complejidad del momento histórico en 
el que vivían. Pero es muy fácil, en cambio, 
adivinar los motivos por los que ellos dieron 
generosamente su vida. Discípulos de Jesús, 
que había dicho que «nadie me quita la vida, 

sinó que la doy por mi propia voluntat », ellos habían entregado su vida mucho antes de que 
les fuera arrebatada. Su muerte no 
fue más que el colofón de una vida ofrecida generosamente día tras día. 
 
Brasas ardientes 
 
PM: Tu carta a los maristes de Champagnat la has titulado «Brasas ardientes, testigos 
de la fe». ¿Qué has querido transmitir en ella? 
ET: El título me lo sugirió una entrevista que concedió el cardenal Martini poco antes de su 
muerte. En ella decía: «El P. Karl Rahner usaba la imagen de las brasas que se esconden 
bajo las cenizas. Veo en la Iglesia de hoy tantas cenizas encima de las brasas, que 
frecuentemente me asalta un sentimiento de impotencia». Cuando decimos «Iglesia» 
muchos tendemos a pensar en los demás: en la jerarquía, en los que piensan y actúan de 
manera diversa a nosotros... pero, en realidad, la Iglesia somos tú y yo, y yo sé bien cuánta 
ceniza se acumula encima de las brasas de 
mi fe y cuánta necesidad tengo de 
revitalizarla. Siento que la sangre de los 
mártires (ellos sí que fueron «brasas 
ardientes») interpela mi conciencia, y ante su 
testimonio me pregunto: «¿Qué he hecho yo 
con el don de la fe? ¿Qué dicen mis obras?». 
 
PM:¿Crees que hoy, como ayer, habría 
muchos cristianos dispuestos a confesar 
su fe arriesgando su vida? 
ET: Eso está ocurriendo todos los días. Hay 
miles de cristianos que, a causa de su fe, compromisos serios, capaces de dar sentido a sus 
vidas, aunque eso implique riesgos, a veces importantes. No es que busquen morbosamente 
el peligro o la muerte, sino que optan por la vida, la justicia, la fraternidad... aunque eso 
pueda 
llegar a ser peligroso. 
 
Amor y perdón 
 
PM: Algunos quieren ver en el hecho de las beatificaciones una manera de hurgar en 
las heridas de la guerra. ¿Qué les dirías? 
ET: Que ignorar las heridas no es el mejor camino para la curación. Si queremos que 
cicatricen, hay que aplicar la terapia correcta y dar suficiente espacio de tiempo. Recuerdo 
las palabras de un doctor a una persona que tenía una enorme herida en su pierna: «La 
herida es demasiado profunda para hacer una sutura. Lo único que podemos hacer es 
mantener el área limpia y seca. Las dos partes de la herida acabarán alcanzándose porque 
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anhelan ser un todo». Mantener el área limpia y seca, 
¿no es lo que hacemos al recuperar el mensaje de 
quienes murieron perdonando? 
 
PM: España está políticamente muy crispada. 
¿Crees que la memoria de los mártires echará más 
leña al fuego o, por el contrario, debería servir para 
sacar conclusions positivas de cara a la sociedad 
actual? 
ET: La memoria de los mártires no tiene por qué echar 
leña a ningún fuego, a menos que alguien la use como 
arma arrojadiza contra alguien. Eso sería una total 
contradicción, ya que los mártires murieron con palabras 
de perdón en sus labios. Ellos nos recuerdan que la 
violencia sólo genera más violencia, y que para romper 
ese círculo vicioso hay que optar por vías pacíficas, 
como hizo Jesús; en lugar de la venganza, el perdón; en 
lugar del odio, el amor. Me parece que hay toda una 

invitación a construir puentes de diálogo, a tender la mano, a escucharse sinceramente, a la 
acogida... ¡Nada que ver con la crispación sistemática! Provocar crispación es muy sencillo, 
como podemos ver cotidianamente. Lo difícil es atreverse a resolver los conflictes por la vía 
del dialogo auténtico. 
 
Amaron con todas las consecuencias 
 
PM: ¿Cómo habría que presentar a los niños y jóvenes de los colegios maristes los 
sucesos que llevaron a los hermanos al martirio? 
ET: No es fácil, porque la publicidad promueve, de manera agresiva, un tipo de héroe muy 
concreto: guapo, joven, rico, sin escrúpulos, triunfador... Nosotros, en cambio, proclamamos 
el triunfo de las víctimas. Aunque 
aparentemente vencen los violentos porque 
arrebatan la vida a sus víctimas, quienes 
triunfan son éstas porque nadie consiguió 
quitarles el sentido que dieron a sus vidas y a 
sus muertes. Los mártires decidieron amar a 
todos hasta las últimes consecuencias, y eso 
ningún violento se lo pudo impedir. Es como 
si dijeran a sus verdugos: «Podéis 
torturarnos, humillarnos, incluso matarnos... 
però no podréis impedir que os sigamos 
amando». ¿No es éste el triunfo de las 
víctimas? Las historias de nuestros mártires 
son relatos potentes para el mundo de hoy; lo que debe preocuparnos es no quedarnos en 
gestos de admiración, sinó sentirnos estimulados a actuar como ellos. 
 
PM: ¿Cómo te gustaria que la Familia marista celebrara el acontecimiento de la 
beatificación? 
ET: Una celebración de este tipo conlleva elementos emotivos muy fuertes, ya sea por los 
relatos en sí, que no dejan indiferente, ya sea por la presencia de familiares de nuestros 
mártires, que nos recuerdan que eran persones de carne y hueso como nosotros: familias 
que vivieron con gran dolor el asesinato de una persona buena y querida. Pero sería una 
pena que todo quedara a un nivel puramente emotivo. Creo que estamos invitados a 
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aprovechar la fuerza de esas emociones para reflexionar, orar, dejarnos interpelar por las 
vidas y las muertes de nuestros mártires. Y, por supuesto, para ir tras sus pasos. 
 
Que nos ayuden a ser audaces y valientes 
 
PM: Como Superior general del Instituto marista, ¿qué les pedirás a los mártires en la 
misa de beatificación? 
ET: Que soplen sobre las cenizas que cubren las brasas de nuestra fe, de manera que nos 
convirtamos, como ellos, en «brases ardientes», capaces de contagiar fuego, pasión, calor... 
Que bendigan a nuestras comunidades para que sean signos vivos de los valores del 
evangelio. Que nos ayuden a ser audaces y 
valientes para ponernos siempre, de manera 
incansable, al servicio de los niños y jóvenes 
más vulnerables.  
 
PM: Y, después de la beatificación, ¿qué? 
ET: Me gusta ver esta beatificación no como un 
hecho aislado, sino como un hito en el camino 
que nos conducte a los 200 años de la 
fundación del Instituto en el 2017. En 2014 
habrá otro acontecimiento importante, como es 
la Asamblea Internacional de la Misión Marista. 
Y luego la preparación al Capítulo General, que tendrá lugar ese mismo año 2017. Creo que 
celebrar el bicentenario debería ser un momento de memoria agradecida, pero también 
penitencial y crítico con nosotros mismos. Queremos poner énfasis en la proyección de 
futuro: ¡es possible un nuevo inicio! Los más de 15.000 maristas que nos han precedido en 
el camino durante estos 200 años, entre ellos tantos santos y mártires, son un punto de 

referencia importante para nuestro futuro. Ᾱ 

 
Oración 
 
María, peregrina de la fe, 
te sentimos cercana a nuestro caminar, 
hecho de avances y retrocesos, 
de euforias y dudas. 
Sopla sobre las brasas de nuestra fe, 
porque queremos, como tú, 
como nuestros mártires, 
vivir una vida feliz y plena, 
entregada sin condiciones 
por la causa de Jesús, 
nuestro hermano. Amén  

 
 
 
 
J. M. SOLER, abat de Montserrat 
La Vanguardia, 6 dôoctubre de 2013 
 
Mai no podem instrumentalitzar els morts, i menys encara les víctimes dôassassinats. No 
podem ferho a favor de cap opció política, nacionalista dôun signe o altre, econòmica, ni de 

Montserrat i els beats a Tarragona 
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cap sensibilitat eclesial. Tots els morts, i, si escau, més encara els innocents assassinats, 
han de ser respectats sempre. I, si aquests eren executats pel fet de ser cristians, no poden 
ser recordats si no és pel seu seguiment de Jesucrist fins al final i com a portadors de 
reconciliació i de pau, deixebles com eren dôAquell que, a la creu, mentre donava la vida per 
amor, un amor universal, va excusar i perdonar els qui lôexecutaven. 

Tampoc no es poden instrumentalitzar els màrtirs que properament seran beatificats a 
Tarragona. No seôls pot enquadrar en cap dels bàndols que varen lluitar, perquè varen ser 
morts a lôinici de la contesa, o ja abans. I entre ells nôhi havia de conservadors i de 
progressistes, de joves i de grans, amb diverses mentalitats pel que fa a les opcions 
polítiques. Però no varen ser agafats i morts per això. Bastava ser sacerdot, religiós, 
seminarista o laic compromès per ser susceptible dôultratge, de tortura i dôassassinat. Per 
això, titllar-los de franquistes i vincular-los amb els fets posteriors no sols fóra un error 
històric, sinó també una falta de respecte a la seva memòria.  

Vull parlar només dels de Montserrat, que són els casos que més conec. La nostra família 
monàstica, en el seu conjunt i amb lôabat Antoni M. Marcet al davant, havia acollit 
positivament la República com a expressió de la voluntat popular. Per bé que hi havia 
diversitat de sensibilitats, la comunitat com a tal havia celebrat el primer Estatut de 
Catalunya perquè reconeixia els drets del nostre poble, pels quals molts monjos havien 
treballat i sofert. Ho feien amb una gran sintonia amb el cardenal Vidal i Barraquer. Les 

relacions amb les 
autoritats de la 
República i amb les de 
la Generalitat eren de 
respecte i fins de 
col·laboració. I, 
malgrat tot, a lôinici de 
la revolta, lôabat 
Marcet i tots els 
monjos es van veure 
perseguits i enperill de 
mort. És interessant 
de llegir el 
testimoniatge dôalguns 
de la comunitat sobre 
el que passava a 
Montserrat del 18 al 27 
de juliol del 1936. En 
veure com anaven les 
coses, lôabat Marcet 

sôofer² com a hostatge 
i estava disposat a 
morir per salvar la 
comunitat. Els monjos 

hagueren de deixar el monestir i fugir a la muntanya o barrejar-se, vestits de seglar, entre els 
forasters que passaven lôestiu a Montserrat. Els testimonis parlen de com estaven disposats 
a afrontar la mort a causa de Jesucrist. Alguna missa que varen poder celebrar dôamagat, els 
evocava les dels primers cristians durant les persecucions romanes. Sabien que eren 
perseguits per la seva condició de monjos, i que, si en renegaven, deixarien de ser objecte 
de persecució. Gràcies a la Generalitat, i dôuna manera especial al conseller Ventura Gassol, 
la majoria de la comunitat es va salvar, alguns despr®s dôhaver sofert moltes penalitats a la 
presó. Però vint-i-tres varen sofrir la mort. Un dôells, mentre era al monestir del Pueyo, a 

Màrtirs del monestir. Vista del monestir de Montserrat, amb la muntanya al fons, des de 
la finestra dôuna celĿla per a hostes, en lôactualitat, lluny dels esdeveniments del 1936. 
Foto: MARC ARIAS / ARXIU 
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Barbastre, ajudant a la formació dels joves candidats a la vida monàstica; va ser assassinat 
juntament amb tota aquella comunitat. Encara que, als anys cinquanta del segle passat, en 
lôestudi sobre cada cas, de dos dels de Montserrat no es va poder provar la mort a causa de 
la fe, els recordem tots amb estimació. La beatificaci· dôara no t® cap altra finalitat que 
reconèixer la seva fidelitat a Jesucrist fins a la mort, a més de proposar-los com a model de 
coherència en la fe i depoder-los invocar com a intercessors. No va contra ningú, altrament 
seríem infidels al seu llegat dôamor i de perd·. Tamb® s·n dignes de recordar tots els que 
foren morts per coherència amb les seves idees socials i polítiques, oper la seva fidelitat a 
Catalunya. Però ara, perdonant i demanant perd·, lôEsgl®sia es fixa en els qui varen donar la 
vida per Jesucrist i en valora aquest fet. 

Lôacabament de la guerra no va suposar la tranquil·litat per a la comunitat de Montserrat. 
Algunes veus dôentre els vencedors volien que els monjos no hi tornessin per poder donar el 
monestir i el santuariauns altres religiosos. Lôabat Marcet va ser sempre vist amb sospita a 
causa del seu catalanisme i de la manera com dôamagat ajudava aquesta causa. Es pot dir 
que lôabat Marcet va ser també un màrtir del cor, pel que va sofrir personalment, pel dolor de 
lôassassinat de tants monjos i per veure com el renaixement de Catalunya que havia fet 
possible lôEstatut era interromput i fins es prenien mesures per tornar enrere. 

Com molts dôaltres, en la beatificaci·, hauríem volgut una celebració més nostra, però a 
Montserrat hem volgut privilegiar la comuni· eclesial amb lôarquebisbe de Tarragona i amb 
els altres bisbes de la Conferència Episcopal Tarraconense i amb les Esglésies diocesanes 
de les quals són pastors, així com amb les congregacions religioses que tenen membres que 
seran beatificats, algunes ben arrelades i ben compromeses amb la realitat de Catalunya. 

Ens alegrem, doncs, amb la propera beatificació pel que suposa de reconeixement eclesial 
dôaquells i aquelles que varen donar la vida per Jesucrist. Però aquesta celebració no 
sôhauria dôutilitzar per finalitats pol²tiques o per interessos particulars. Seôn poden fer lectures 
diverses, fins i tot contràries al fet, a la seva oportunitat o a la manera de celebrar-lo. Caldria, 
però, que fos sense crear un enfrontament que dividís. Si aconseguim de fer-ho 
dôunamanera respectuosa i dialogant, fins i tot quan hi hagi discrepància, honorarem la 
memòria dels nous beats i farem una aportació positiva a la convivència civil i a la comunió 
eclesial. 
 
 

 

Epíleg del llibre de Lluís Serra, fms, El coraje de la fe. 
Comunidades maristas en tiempos convulsos (1936-
1939) sobre els 68 màrtirs maristes (66 germans i 2 laics) 
que seran beatificats el dia 13 dôoctubre a Tarragona.  
 
Aquests esdeveniments, que sôhi relaten al fil de la 
història, susciten sentiments profunds de tristesa, 
indignaci·, admiraci·é £s impossible restar-hi indiferent. 
Però al mateix temps conviden al silenci, a la meditació i 
a la pregària. La meva reflexió final, oberta a totes les 
víctimes sense distinció, es focalitza sobre els màrtirs i es 
concentra en quatre punts.  

1. Com explicar-se el comportament dels botxins? Com 
podien disparar contra persones indefenses? Com podien 
torturar els presoners? Dôon sorgia aquest odi a la fe, com 
afirma la positio? Pensar que eren uns monstres no resol 
el problema. En el dia a dia, potser eren homes normals, 

El coraje de la fe. Comunidades maristas en tiempos convulsos 
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com qualsevol de nosaltres. Hannah Arendt es va plantejar aquest interrogant quan va 
assistir al proc®s Eichmann. Ella va parlar de la banalitat del mal i de lôabs¯ncia de 
pensament. Lôargument esgrimit per Arendt, amb indubtables arrels socr¨tiques, posseeix 
avui tota lôactualitat. Si hi ha consci¯ncia, no es pot actuar dôaquesta manera. Lôexercici del 
pensament desemmascara la monstruositat del mal. Gurdjieff va abordar en diverses 
ocasions el tema de la guerra. Creia que era possible aturar-la. Per a aix¸, çnôhi hauria prou 
que la gent es despertés. Sembla una cosa senzilla. No obstant això, és el més difícil que hi 
pot haver perquè és un son induït i mantingut per la totalitat de la vida circumdant, per totes 
les condicions de lôambientè. Consci¯ncia i pensament són les claus, però potser no sempre 
són suficients per explicar-ho.  

2. De v²ctimes, en una guerra civil, nôhi ha als dos b¨ndols. En el cas dels germans maristes, 
què els va moure a mantenir els seus compromisos? Per què no van cedir a les propostes 
de renunciar a les seves conviccions religioses i es van mantenir ferms en la fe? Nôhi havia 
molts que eren persones normals i corrents. Amb els seus desitjos, il·lusions i projectes. 
Amb els seus defectes, limitacions i errades. Nôhi havia alguns que eren extraordinaris. No 
obstant aix¸, els uns i els altres, dôon 
van treure lôempenta i la valentia per 
afrontar lôab¼s dôuna persecuci· a mort 
pel fet de ser religiosos? Com van viure 
la seva missió per no voler renunciar-hi? 
Què van trobar en la seva comunitat per 
entregar-sôhi fins al final? No hi trobo 
cap altra explicació que la fe en Déu, el 
motor de la seva vida. Qui és a la vora 
de la mort, sôagafa al que ®s essencial. 
Sap valorar les coses en la justa 
mesura. Sören Kierkegaard havia escrit: 
«Nom®s la fe proporciona a lôhome el 
valor i lôaud¨cia necessaris per mirar de 
fit a fit la mort i la bogeria, per no 
inclinar-se, impotent, al seu davant.» La 
seva prioritat era clara: «Què en treu 
lôhome de guanyar tot el m·n si perd la 
vida?» (Mc 8,36). 

3. Un gran compromís que es desprèn 
dôaquesta viv¯ncia hist¸rica es refereix a 
lôeducaci·. Nôhi ha prou de recordar la 
confer¯ncia çLôeducaci· despr®s dôAuschwitzè, pronunciada per Theodor W. Adorno el 18 
dôabril del 1966 a la r¨dio de Hesse: çLôexig¯ncia que Auschwitz no es repeteixi és la 
primera de totes en lôeducaci·. Fins a tal punt en precedeix qualsevol altra que no crec que 
calgui ni que pugui fonamentar-la. No arribo a entendre que se li hagi dedicat tan poca 
atenció fins avui. Fonamentar-la tindria quelcom de monstruós davant de la monstruositat del 
que succeeix.è Educar implica ensenyar la hist¸ria de manera que se nôafavoreixi la 
comprensió. Educar és despertar les persones en els valors de la veritat, de la reconciliació, 
del perd·, dôacceptaci· de la diversitat, del respecte, de la convivència, del diàleg, de 
lôempatia, de lôespiritualitaté El curr²culum educatiu es concentra en exc®s sobre els 
aprenentatges i sobre continguts acad¯mics dôinter¯s, per¸ no baixa a les profunditats del 
cor humà. Com ha de ser lôeducaci· a Espanya perqu¯ no es repeteixi la hist¸ria i 
sôafavoreixi la comprensi·? Queda tant per fer! 

4. Per què tantes persones que viuen a fons la seva vida cristiana acaben sent màrtirs? Com 
explicar-ho? Fa quasi 80 anys, milers de persones en la guerra civil van patir el martiri, com 
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els va succeir a aquests 68 maristes. Però, què passa avui? Andrea Riccardi, escriu: «La 
realitat del martiri al segle XXI ®s la dôuns cristians que no s·n agredits per la m¨quina dels 
règims totalitaris, sinó per la violència dels seus conciutadans. Molts religiosos i religioses no 
sôhan volgut protegir, sin· que han continuat vivint entre la gent indefensa, treballant en la 
terra assotada per la barbàrie.» La ideologia imperant es posa una bena als ulls i silencia la 
realitat de tantes morts. La llibertat religiosa continua sent un dret que no ha assolit un 
desenvolupament raonable. Potser la resposta última està en les paraules de Jesús: «Aneu: 
jo us envio com anyells enmig de llops» (Lc 10,3). La persecució fa mal, però el profeta 
Isaïes afirma: «Com una mare consola el seu fill, jo també us consolaré» (Is 66,13). El 
reconeixement eclesial dels beats compleix la promesa del Senyor: çReviuran com lôherba 
els vostres ossos» (Is 66,14). 

Qui viu amb amor el coratge de la fe, com els nostres m¨rtirs, escolta lôanunci de Crist: 
«Alegreu-vos perquè els vostres noms estan inscrits en el cel» (Lc 10,20). 

 

 

 
Cuando la sangre se sube a la cabeza y la pólvora sustituye a la palabra, 
vuelve a repetirse el viejo espíritu cainita en el que los hermanos matan a 
sus hermanos. La «locura nacional», como llamó Jacques Maritain a la 
Guerra Civil Española, fue un episodio de ajuste de cuentas de una 
sociedad en la que las vías de reconciliación habían saltado por los aires. 
No 
se miraba a la cara para asesinar. Una insignia, una frase, un color, eran 
más que suficientes para que se desatara el odio. España vivió una 
intensa persecución ideològica que dio al traste con su desarrollo en los 
años treinta del siglo pasado. Y la Iglesia, zarandeada por los vientos, inmersa en la 
sociedad, sufrió, como también otros sufrieron, la escalada de la barbarie y la sinrazón, 
vapuleada por fuerzas de fuera y de dentro. 

En otoño, en Tarragona, seran beatificados muchos de quienes murieron en los duros años 
treinta del siglo pasado por «odio a la fe». La guerra dejó un surco de sangre y lágrimas en 
el suelo español. Murieron por su fe muchas buenas gentes por el simple hecho de llevar al 
cuello un crucifijo o por haber pertenecido a un sindicato de izquierdas. Las sacas de presos, 
los fusilamientos masivos en represalia, los duros aniquilamientos de un lado y de otro, 
sembraron este país de muerte y dolor. En Los grandes cementerios bajo la luna, el escritor 
Bernanos sacó la pluma para denunciar la barbàrie en nombre de Dios. Otros, desde la orilla 
creyente, tuvieron que gritar un ¡basta ya! que resonó en muchas cancillerías europeas, tan 

católicas ellas. Se ha escrito 
mucho, se ha desvariado no 
poco y se ha cargado de 
pólvora la mente de muchos 
jóvenes en este país nuestro 
de daga y cuchillo en la 
boca. 

Mucho deberá afinar la 
Iglesia para que el acto sirva 
para limar asperezas, 
pasado ya el tiempo, 
recuperada la memoria de 
todos por vías legales 
distintas. Mucho deberá 

La verdad que nos hace libres 
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afinar la Iglesia para que en este acto no asome la sangre ya seca, sino el testimonio veraz. 
Mucho deberá afinar la Iglesia para que nadie, ni de un lado ni de otro, la use. Miedo me da 
ver a una parte enseñoreándose sobre la otra. Miedo me da la utilización de la historia y de 
quienes ocultan la verdad histórica de un lado o de otro y niegan el ensañamiento ideológico 
de aquellos años. Miedo me da que vuelva la guerra verbal a nuestros foros y que la verdad 
tirite. 

Hay que cuidar que la ceremonia de Tarragona no se convierta en ariete político. Hay que 
mirar más al «por qué murieron» que a «quiénes y por qué los mataron». Es lo que hace la 
pel·lícula Un Dios prohibido, sobre los mártires claretianos de Barbastro. Ir más allá de la 
acusación fácil, de la demagogia, del simple linchamiento ideológico al que nos veremos 
abocados en estos meses que anteceden a la masiva beatificación. Mucho me temo que se 
desaten las tormentas. 

Contemplar la entrega de tantos laicos, religiosos, sacerdotes y obispos es contemplar el 
final de su compromiso. El día de sus votos o de su ordenación, muchos de ellos 
prometieron dar su vida.Y la dieron con alegría y con valentía. La Iglesia mira la virtud de 
todos ellos y los propone en un lugar, como es Tarragona, que es símbolo de persecuciones 
en otra época. El cristiano está siempre llamado a esa entrega martirial de muchas formas. 
No hay que escurrir el bulto, sino aprestarse, en pura coherencia, a dar la vida en cada 
momento concreto de la historia personal y colectiva.  

Juan Rubio, Presencia Marista, nº 123 
 
 
 
 
LAS RELIGIOSAS DE JESUS-MARIA 
ESTAMOS CELE.-BRANDO EL 36 
CAPÍTULO GENERAL DE LA 
CONGREGACIÓN, EN ROMA, DEL 15 DE 
SETIEMBRE HASTA EL PRÓXIMO 15 DE 
OCTUBRE. 
 
ESTOS DÍAS HA SIDO ELEGIDA 
SUPERIORA GENERAL LA HNA. 
MÓNICA JOSEPH, CONSEJERA 
GENERAL DEL 2007 AL 2013. PROCEDE 
DE LA PROVINCIA DE PUNE (INDIA). 
 
EL EQUIPO QUE LE ACOMPAÑARÁ EN 
LOS PRÓXIMOS SEIS AÑOS, TAMBIEN 
RECIENTEMENTE ELEGIDO, ESTÁ 
FORMADO POR. 
HNA. IRENE RODRIGUES, DE LA 
PROVINCIA DE DELHI (INDIA), 
HNA. Mº CARMEN MUÑOZ, DELA 
PROVINCIA DE ARAGÓN (ESPAÑA) 
HNA. ELIZABETH IDES, DE LA 
PROVINCIA DE FRANCIA 
HNA. ALEJANDRA DIAZ, DE LA PROVINCIA ARGENTINA. 

 
Desde la secretaria provincial. Carmen Blat rjm. 

 

Religioses de Jesús-María: la Gna. Monica Joseph, nova superiora general 
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El 33 Aplec de Sant Frances s'hi Moria a Vic, ahir Diumenge, dia 6 d'octubre 2013,  va ser tot 
un esclat de Festa Franciscana. 

Unes cinc-centes persones(segons l'organitzacíó).... unes 300, segons la G.U.....! és broma. 
Però més de tres-centes persones hi éren. 

El Club Nau i la Coral Via Cantorum, dirigits per Isabel Jäckler  i acampanyats per Carme 
Coderch i Teresita Jäckler,van arrodonir la Festa mb un magnífic concert de cants i música 
instrumental. 

Esperem que l'any vinent, 2014, si Déu vol serà més gran. Es compliran els 800 anys del 
PAS de Sant Francesc per les nostres terres. Es va fer la presentació de l'Associació 
d'Amics de Sant Francesc s'hi Moria, que és fa responsable del mateniment de l'Ermita i el 
seu entorn i de l'organització d'actes, com l'Aplec etc.  
 
 
 
 
La Fundació Joan Maragall (FJM) compleix 25 anys de la seva creaci· amb lôobjectiu renovat 
de fer possible ñun cristianisme inculturat en la nostra societat catalana i europeaò, segons 
ha afirmat aquest dilluns el president de lôentitat, Josep M. Carbonell, en acte dôinici de curs 
celebrat a lôaula magna del Seminari Conciliar de Barcelona i presidit pel cardenal 
arquebisbe de Barcelona, Llu²s Mart²nez Sistach. ñUn cristianisme -ha afegit el Dr. Carbonell-

33 Aplec de Sant Francesc sôhi Moria 

Inici de curs de la Fundació Joan Maragall (Cristianisme i cultura) 


